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آغداشلو در نشست خبری دوسالانه دامون فر 
مطرح کرد

 جوانان هنرمند امروز 
به استقلال رسیده اند

نشست خبری ششــمین دوســالانه دامون فر 
دوشــنبه، ۲۷ دی ماه با حضور آیدین آغداشــلو و 
سیف الله پویاراد در موسسه هنرهای معاصر برگزار 

شد.
سیف الله پویاراد در ابتدای این نشست با بیان اینکه 
حضور مستمر آیدین آغداشلو در دوسالانه دامون فر 
و حمایت ها و تشویق  های او ما را در ادامه راه جشنواره 
دوسالانه دامون فر مصمم تر کرد، اظهارکرد: شیوه 
برگزاری دوسالانه دامون فر به این ترتیب است که 
یک  سال بی ینال و در  سال بعد یادمان آن را برگزار 
می کنیم. او با اشــاره به شروع دوســالانه دامون فر 
در  ســال ۸۵ گفت: تاکنون ۱۲ هزار جوان از طریق 
جشــنواره دامون فر معرفی کردیم؛ در ششــمین 
دوره جشنواره نیز ۳۰۵۰ اثر از ۱۳۴۵ هنرمند روی 
ســي دي دریافت کردیم که از میان این آثار توسط 
هیأت انتخابی متشکل از معصومه مظفری، گلناز 
فتحی و پویا آریان پور ۱۳۰۰ برگزیده و برای گالری 
پردیس ملت ارسال شد و از میان این آثار ۱۲۱ اثر از 
۹۲ هنرمند انتخاب شد و در گالری پردیس ملت به 
نمایش درآمد.  مدیر دوسالانه دامون فر افزود: هیأت 
انتخابی متشکل از فرح اصولی، معصومه مظفری و 
کامران بهنامی از میان این آثار برگزیده ها را انتخاب 
می کنند. همچنین طبق ســنت هر دوســاله این 
بی ینال از اساتید حوزه تجسمی تجلیل می کنیم. 
در طول این پنج دوره نیز از آیدین آغداشلو، احمد 
اسفندیاری، مرحوم پرویز کلانتری، لیلی گلستان و 
علیرضا سمیع آذر تجلیل شده است و در این دوره 
نیز از محمدابراهیم جعفری تقدیر می شود. در ادامه 
آیدین آغداشلو، عضو هیأت داوران دوسالانه دامون فر 
با بیان اینکه این فرصت را داشتم که در سه دوره این 
جشنواره حضور داشته باشم،  گفت: معتقدم نه تنها 
این جشــنواره بلکه هر مناسبتی که به تقویت هنر 
بینجامد، کار شریفی است و در هر سطحی که برگزار 
شود، درست است چراکه مسأله اصلی جا انداختن 
هنر در ذهن مردم است. مردمی که سال هاست به 
دلیل برخی مسائل از فرهنگ و هنر فاصله  گرفته اند 
و توجه کمتری بــه آن دارند. او با اشــاره به تکامل 
جشنواره دامون فر در طول این 6 دوره ادامه داد: این 
جشنواره در طول زمان کامل تر شد و امکانات بهتری 
فراهم آمد. این دوســالانه در ابتــدا محدود و مردد 
بود و نتیجه ای برای آن مشخص نمی شد اما امروز 
درختی کاشته شــده که در حال ثمره دادن است و 
در طول این زمان شاهد بودیم که نقاشانی که امروز 
از بزرگان این عرصه هستند از این جشنواره معرفی 
شده اند. این هنرمند با بیان اینکه وقتی هنر معاصر 
در ایران شروع شد، او ۴ ساله بود، گفت: من با جریان 
هنر معاصر بزرگ شدم و از آن مطلع هستم افرادی 
بودند که در دهه سی و چهل حضور داشتند اما امروز 
نسل جوان ســهم خود را از جامعه هنر می خواهد؛ 
ادا کردن این ســهم وظیفه خطیری است که باید 
از همین  راه ها کشف و معرفی شــود البته ادامه راه 
با خود هنرمند است. این جشــنواره نیز کار خود را 
انجام داده و نقاشانی که در متن هنر ایران قرار دارند، 
از این جشنواره جایزه گرفته اند و این برای من جای 
شگفتی داشــت. تصور اینکه برای آینده به درستی 
برنامه ریزی می شــود، خیلی خوب است. ما باید به 
این نکته توجه داشته باشیم که هنر آیینه دار زمانش 
است و در طول زمان دیدگاه ها متفاوت شده بنابراین 
این تفاوت دیدگاه ها و آیینه داری هنر چه به عمد و 
چه به غیرعمد در این جشنواره مشخص شده است. 
او با بیان اینکه در آثاری که ارایه شده تفاوت بسیاری 
دیده می شد،  خاطرنشان کرد: در همین جشنواره 
امسال نمونه های بسیاری را دیدم که خیلی شبیه هم 
نبودند؛ کارهایی که در برخی از آنها جست وجو دیده 
می شــد و مهارت فنی را به نمایش گذاشته بودند و 
برخی از این آثار همسو با هنر امروز جهان بود. عضو 
هیأت داوران دوسالانه دامون فر اضافه کرد: نگرش 
جریان جوان هنر معاصر پر از امید اســت و جریان 
سیالی است که هر کدام از این آثار به مثابه ابزاری از 
موضع هنرمندان است و این گوناگونی شگفت انگیز 
است این جوانان از طبقه و فرهنگ خود حرف زده اند 
و نخســتین عنصر تکان دهنده در این آثار تفاوت 
دیدگاه ها، جهان بینی و مهارت هایی است که در آثار 
این افراد دیده می شود. او درباره تأثیر اساتید در آثار 
هنرمندان شرکت کننده در دوسالانه دامون فر گفت: 
در طول این چند  ســال یک تغییر مثبت را شاهد 
بودیم. در طول سال های گذشته بسیار راحت می شد 
گفت هر یک از این افراد شــاگرد چه کسی هستند 
چراکه تأثیر استاد در کارشان دیده می شد اما در این 
مقطع اتفاق خوبی افتاده است و نمی توان به راحتی 
گفت اثر یک هنرمند ۲۵ساله تحت تأثیر کدام استاد 
بوده است؛ درحقیقت تأثیر اساتید در آثار محو و گم 
است. این هنرمند با تأکید بر اینکه استقلال جوانان 
بیشتر شــده اســت،  بیان کرد: این استقلال باعث 
دلگرمی اســت این روزها آمــوزش از چند طریق 
تأمین می شود، دانشگاه ، کلاس خصوصی و اینترنت 
که تأثیرهای آن حادث می شود می توان گفت این 
روزها تأثیر دانشــگاه در آثار جوانــان کمتر و تأثیر 
اساتید کلاس های هنری آزاد بیشتر دیده می شود اما 
مهم ترین نکته این است که با دسترسی به اینترنت و 
رسانه های اینچنینی میدان گسترده تری در اختیار 
هنرمندان قرار گرفته اســت و این میدان گسترده 
تأثیرات را خیلی کمتر کرده و هنرمندان را به سمت 
استقلال سوق می دهد. هنرمندان در آثارشان خطر 
را پذیرفته اند که شاید مورد رضایت استاد هم نباشد 
و این جنبه مثبت این دوسالانه است و این استقلال 
را باید به فال نیک گرفت و البته باید بررسی کرد که 
این استقلال براســاس چه اتفاق اجتماعی صورت 

گرفته است.

صحنه
اتفاقخبرچهره  شکوه موسیقی

 از حال زمین
 توضیح نوربخش 

درباره لغو کنسرت دولتمند خالف 
 دفاع دوباره کیدمن 

از ترامپ

گروه کُر نامیرا به سرپرســتی فرهــاد هراتی و 
گروه کُرفیلارمونیک ایران به سرپرســتی علیرضا 
شفقی نژاد در اولین کنسرت مشترک خود از خشم 
و عصیان انســان در برابر زمین با زبان موســیقی 
ســخن گفتند. به گــزارش مهر، زندگــی، آغاز، 
دردواره، شکار، نفس، انســان، جنگ، مهاجرت، 
بی پناه، کوه یخ، عصیان – خشــم - مرگ، مرثیه 
زمیــن و زمین مقدس قطعاتی بودنــد که در این 
کنسرت موسیقایی اجرا شد. نابودی محیط زیست 
و نقش انسان در نابودی آن، شکار بی رویه حیوانات 
همراه با لحظه مرگ آنها بر اثر اصابت گلوله، نقش 
گازهای گلخانه ای و آســیب های زیست محیطی 
آن، خودکشی دسته جمعی حیوانات، قربانیان ایدز 
و فجایع انسانی ناشی از پدیده شوم جنگ ازجمله 
مضامینی بودند که در تصاویر به نمایش در آمده 

پخش شد.

شهروند| حمیدرضا نوربخش درباره لغو اجرای 
دولتمند خالــف و وضع جســمانی این هنرمند 

توضیح هایی داد.
حمیدرضا نوربخش پس از تماشــای کنسرت 
مشترک کیان پورتراب و آرش ملاکریمی در سالن 
برج آزادی در پاسخ به پرسشی درباره لغو کنسرت 
دولتمند خالف در جشــنواره فجر گفت: اســتاد 
دولتمند خالف در جریان آماده شدن برای ویزای 
ورود به ایران، برادرشــان را از دست دادند که این 
اتفاق یک تألم و تأســف روحی برای ایشان داشت 
و متأسفانه تأثیر بدش را روی حال جسمانی خود 

استاد دولتمند هم گذاشت.
او ادامه داد: ایشــان هیچ وقت حرف از لغو اجرا 
نزدنــد و حتی ویزای شــان را هــم گرفتند؛ ولی 
متأسفانه سکته بر ایشان عارض شد و نتوانستند به 

ایران بیایند.

خبرآنلاین| نیکول کیدمن درباره سخنانی که 
در حمایت از ترامپ زده بود، توضیحاتی ارایه کرد. 
این بازیگر چند روز پیش گفتــه بود که الان زمان 
اتحاد و حمایت از رئیس جمهوری منتخب است. 
بیان این موضع از سوی کیدمن در برنامه ویکتوریا 
دربی شایر با انتقاد ات گسترده ای روبه رو شده بود و 

درنهایت او را مجبور به واکنش کرد.
این بازیگر ۴۹ساله ســخنان خود را پشتیبانی 
ســاده ای از دموکراســی و قانون اساسی آمریکا 
دانست. او در این باره گفت: »قصد داشتم باور خود 
به دموکراسی و قانون اساسی را بیان کنیم. به همین 
ســادگی.« او در ادامه افزود: »من فقط گفتم الان 
دیگر ترامپ انتخاب شــده است و ما به عنوان یک 
کشور باید از هر کســی که رئیس جمهوری شده 
است حمایت کنیم چون این اصلی است که کشور 

براساس آن بنا شده است.«

آی سینما| در چنــد روز گذشــته پذیرفته 
نشــدن فیلم »کاناپه« بــه کارگردانی کیانوش 
عیاری یکی از مهم ترین حواشی هیأت انتخاب 
سی و پنجمین دوره جشنواره فیلم فجر بود. حالا 
دبیر جشنواره فجر ضمن باکیفیت خواندن فیلم 
»کاناپه« از احتمال نمایش آن در جشنواره خبر 
داده است. محمد حیدری صبح روز گذشته در 
گفت و گوی خود با علی ضیــا دراین باره گفت: 
» درباره »کاناپه« هم هیأت انتخاب نظرشــان 
این بود که فیلم خوبی اســت اما باید درباره اش 
تصمیم گیری شود و مورد بررسی دقیق تری قرار 
بگیرد. ما که نمی خواهیم فیلم به جشنواره بیاید 
و خدای ناخواسته توقیف شود.« اما حیدری در 
پایان صحبت های خود درباره »کاناپه« خبری 
مهم داد و آن احتمال نمایــش فیلم عیاری در 

جشنواره است.

 دبیر جشنواره فجر:
 »کاناپه«  نمایش داده می شود

محبوبه قوام| داریوش مهرجویی در  سال گذشته 
ماجراهای فراوانی را از ســر گذراند. »ســنتوری ۲« 
درواقع آن قدر حاشیه داشت که برای زمینگیر کردن 
یک کارگردان کافی بود. همین طور ماجرای اعتراض 
مهرجویی به پرونده پزشــکی عباس کیارستمی که 
در صفحات مجازی دست به دســت شد و عکس ها و 
تصاویر آن بازتاب های گسترده ای در پی داشت. اما با 
وجود تمام این حاشیه ها و حرف و سخن ها، مهرجویی 
همچنان دست از تألیف برنداشــته است. کارگردان 
خبره و کارکشته سینمای ایران در این سال ها آن قدر 
تجربه داشته که از این حواشی عبور کند. تازه ترین اثر 
او »دو خاطره: سفرنامه پاریس، عوج کلاب« بود که به 
تاز گی از سوی نشر به نگار منتشر شده است. جلسه ای 
با حضور منتقدان و نویسنده نیز دو هفته پیش برگزار 
شد که کتاب را به نقد و بررسی گذاشتند. این کتاب دو 
سفرنامه است که اولی تلفیقی بین واقعیت و خیال است 
و شخصیت ها حقیقی نیســتند. ماجرای این بخش، 
ماجرای سفر )یا به قول مهرجویی تبعید خودخواسته( 
کارگردانی به پاریس اســت در ســال های ۱۹۸۱ تا 
۱۹۸۵ میلادی. کارگردان ایرانی برای شرکت و اکران 
فیلمش در کن راهی فرانسه می شود، اما فیلم به خاطر 
شرایط بحرانی کشور و تصمیم عوامل کانون پرورش 
فکری به جشنواره نمی رسد. این نوشته درواقع شرح 
زندگی بسیاری از ایرانیان در آن دوره زمانی خاص در 
خارج از ایران اســت. بخش بعدی کتاب )عوج کلاب( 
سفرنامه داریوش مهرجویی به دوبی است. ماجرا از این 
قرار است که مهرجویی همراه با گروهی از فیلمسازان 
راهی دوبی می شوند تا برای شرکت در مراسم اسکار 
ویزای آمریکا بگیرند، اما در فرودگاه دوبی مهرجویی را 
به خاطر قرص اگُزازپام و قرص سرماخوردگی بازداشت 
می کنند. این ســفرنامه ماجرای چند روزی اســت 
که داریوش مهرجویی در بازداشــتگاه بــوده و با نگاه 

تیزبینش بی عدالتی در آن جا را توصیف کرده است. 
با این حــال، گذشــته از رویکردهــای تخصصی 
درباره این کتاب، مهم حضــور پررنگ این کارگردان 
پیشکســوت در صدر اخبار کتاب است. او همچنان 
می نویســد؛ کاری که بین جماعت سینمایی کمتر 
نظیر دارد. وقتی از او درباره نوشــتنش پرســیدیم، 

گفت: »نوشتن و فعالیت در حوزه ادبیات و رمان برای 
من همیشه مهم تر از ســینما بوده. شما در مقام یک 
نویسنده همیشه حرف های بیشــتری برای گفتن 
داری. اصولا این مدیا، فضای بیشتری فراهم می کند. 
در رمان و ادبیات، روایت فضایی در اختیار شــما قرار 
می دهد که فیلم و سینما چنین قابلیتی را ندارد. البته 
یک موضوع دیگر را هم باید در این میان مورد توجه 

قرار دهید. من کارگردانی هستم که 
بیشتر فیلمنامه های آثارم را خودم 
نوشــته ا م. بنابراین قبل از این که 
فیلمساز باشــم، یک نویسنده ام. 
ضمن این کــه بین نویســنده و 
رمان نویس و کارگردان و فیلمساز 

بودن تعارضی وجود ندارد.« 
در این زمینه البته حق با داریوش 
مهرجویی است. کارگردانان بزرگ 
دیگری هم وجود دارند که همچنان 
با ادبیات و رمان مأنــوس بوده اند 
و هستند؛ ازجمله بهرام بیضایی، 
ناصر تقوایی، مسعود کیمیایی و... 
با این حال به نظر می رسد حضور 

مهرجویی در ادبیات کشــور بســیار پررنگ تر بوده 
است. از چاپ رمان های »آن رسید لعنتی« گرفته تا 
»در خرابات مغان«. پیشتر هم البته آثاری داشته که 
همچنان محل ارجاع اســت که ازجمله آنها می توان 
به »روشــنفکران رذل و مفتش بزرگ« اشــاره کرد. 
حتی خارج از ادبیــات، در مباحث فراروانکاوانه نیز به 
ترجمه اثری همت گماشــت که با استقبال فراوان از 
ســوی خوانندگان ایرانی مواجه 
شــد. »جهــان هولوگرافیک« 
آن قــدر شــیفته پیدا کــرد که 
در ســال های اخیــر همیشــه 
یکی از  پرطرفدارتریــن آثار در 
نمایشــگاه بوده و بــه چاپ های 
متعددی رســیده اســت. با این 
حال او همچنان شــیفته رمان 
و رمان نویســی اســت و به نظر 
می رســد زمانــی که حواشــی 
ســراغش می آید، او به ادبیات و 
تألیف پناه می بــرد. خودش در 
این باره می گوید: »یکی از دلایل 
مهم در این زمینه مسأله »زمان« 

است. در ســینما در بهترین حالت شما زمان اندکی 
دارید تا حرف تان را بزنید. ضمــن این که باید توجه 
داشته باشــید تماشــاگر به هرحال فرصت به شما 
نمی دهد. باید حواس تان باشد حوصله اش سر نرود، 
اما در رمان این طور نیســت. زمان به این شدت شما 
را محدود نمی کند. می توانید با فراغ بال بیشتری کار 
کنید. می توانید شخصیت پردازی را با تمرکز بیشتری 
پیش ببرید و گرفتاری های سینما را ندارید. به خاطر 
همین حتی باور من این است که مدیوم رمان قدرتمند 
است. شرایط مخاطبان هر دو مدیوم هم با هم تفاوت 
دارد. علاقه مندان ســینما روش دیگری برای کشف 
مفاهیم دارند و خوانندگان رمان شیوه دیگری. سانسور 
هم مثل ســینما در رمان وجود ندارد. گاهی سر یک 
پلان کلی گرفتاری پیش می آیــد درحالی که رمان 
دست شــما را برای پرداختن به موضوع از منظرهای 

دیگر بازتر می گذارد.«
موضوع دیگری که همیشه درباره رمان نویسی مطرح 
است، تخیل اســت. خوانندگان رمان به جهت آزادی 
تخیل گاهی این مدیوم را به سینما ترجیح می دهند. 
فروش رمان های چندصد صفحه ای خوش خوان )چه 
در ایران و چه در سایر نقاط جهان( هم همین موضوع 
را تأیید می کند. خواننده رمان علاقه مند اســت خود 
را در جهان داستانش رها کند و مهرجویی نیز معتقد 
است این یکی دیگر از قابلیت های رمان است: »شما 
یک جمله را می خوانید، بارهــا می توانید برگردید و 
دوباره آن را بخوانید. یا یک فصل را برای درک بهتر و 
با تعمق بیشتر مرور کنید. می توانید در درون خودتان 
آن را کشف کنید. اما سینما و تصویر این طور نیست. 
دســت تخیل شــما را باز نمی گــذارد و نمی خواهد 
تخیل تان را وارد کنید. ما در رمان و ادبیات داســتانی 
با تخیل خودمان سر و کار داریم. با تخیل خودمان به 
گوش و کنار شخصیت ها شکل می دهیم و روابط آنها را 
تصویر می کنیم، اما سینما و تلویزیون این تخیل را از ما 
می گیرد. اجازه تخیل و تمرکز نمی دهد. درواقع کاری 
می کند که در برابر آنها منفعل باشید، اما ادبیات و رمان 
به این شکل نیست. مخاطب حضور خلاقانه و فعالانه 
دارد. تخیل و تفکر شما را به حرکت وامی دارد و کاری 

می کند که مشارکت فعالانه داشته باشید.«

داریوش مهرجویی امسال اثری  در جشنواره فجر ندارد، اما همچنان مثل هر سال آثار تألیفی خود را منتشر می کند 

قدرت کلمه، ضعف تصویر

درجلسه رئیس سازمان سینمایی و دبیر 
جشنواره با کمیسیون فرهنگی چه گذشت؟

چالشی میان رویاپردازی و غرض
   فاطمه ذوالقدر: درباره اعتراض سینماگران به 

جشنواره چیزی به نمایندگان مجلس نگفتند
روز یکشــنبه ۲6 دی مــاه حجــت الله ایوبی 
رئیس سازمان ســینمایی و محمد حیدری دبیر 
ســی و پنجمین جشــنواره فیلم فجر در دیدار با 
تعدادی از اعضای کمیســیون فرهنگی مجلس 
شورای اســلامی توضیحاتی درباره روند برگزاری 
و کار هیأت انتخاب جشــنواره ارایه دادند. دراین 
نشســت حجت الاســلام احمد مازنــی، پروانه 
سلحشــوری، فاطمه ذوالقدر، طیبه سیاوشــی 
شــاه عنایتی و محمدرضــا بادامچــی از اعضای 

کمیسیون فرهنگی مجلس حضور داشتند.
گزارش کاملی از این نشست منتشر نشده است، 
اما فاطمه ذوالقدر عضو هیأت رئیســه کمیسیون 
فرهنگی مجلس و ازحاضران این نشســت درباره 
جزییات این دیدار گفته: »در واقع این جلسه اولین 
بازدید ما از روند برگزاری جشنواره فیلم فجر بود و 
آقای حیدری گزارشی از فیلم های انتخاب شده ارایه 
دادند. آنطور که دبیر جشــنواره توضیح داد، سعی 
شده ســوژه های جدید درفیلم ها مورد توجه قرار 
گیرد، فیلم ها نیز از لحاظ محتوایی و کیفی بررسی 
شده اند و هیچ مسأله دیگری درمیان نبوده است. 
به خصوص که به کارگردانان جوان و فیلمسازان زن 
توجه شده و درحال حاضر چند کارگردان زن نیز 
درمیان شرکت کنندگان حضور دارند. این توضیح 
هم داده شده که جشنواره همزمان درشهرستان ها 
نیز برگزار می شود و قرار شده فضای مفرحی برای 
مخاطبــان و به خصوص خانواده هــا هم درحین 

برگزاری جشنواره ایجاد شود.«
به گزارش  آی ســینما پــس از اعلام اســامی 
فیلم های پذیرفته شده در سی وپنجمین جشنواره 
فجر ســازندگان فیلم های جامانده ازجشــنواره 
به اعمال ممیزی محتوایی درایــن دوره اعتراض 
کردند، به خصوص که در دوره های گذشته بیش 
از هرچیز ســطح کیفی و مسائل فنی و ساختاری 
درباره ورود فیلم ها به جشنواره فجر تأثیرگذار بوده 
است؛ ازسوی دیگر مسئولان جشنواره خود نیز به 
این نکته اذعان کرده بودند که به موضوعات فیلم ها 
در انتخاب آنها توجه شده است. ذوالقدر دراین باره 
گفت: »هیچ اشاره ای به این موضوع نشد و اگر ما از 
قبل درجریان این مسأله بودیم، حتما دراین باره نیز 

سوال می کردیم.«
این نماینده مجلس درباره توضیحات داده شده 
درمورد روند انتخاب فیلم ها به جشنواره نیز،  گفت: 
»براســاس توضیحاتی که به ما دادند، فیلم هایی 
انتخاب شــده اند که حرفی برای گفتن دارند و با 
عقل هم جور درمی آیند و رویاپردازانه نیستند. به 
گفته مسئولان جشنواره همه جوانب درنظر گرفته 
و انتخاب ها مغرضانه نبوده اســت. سعی شده به 
جوانان توجه شود و صرفا به کارگردان های ارزشی 

یا کارگردان های باسابقه توجه نشود.«
نکتــه مهم دیگــر، نزدیک شــدن نمایندگان 
مجلس به مسائل جزئی سینماست که پیش از این 
درمجلس نهم تجربیات جالبی را برای سینماگران 
درپی نداشته و به تلاش برخی نمایندگان مجلس 
برای توقیف چند فیلم منجر شــده اســت. البته 
مجلس دهم رویکرد نسبتا متفاوتی درباره مسائل 
فرهنگی دارد، اما باب شدن این موضوع با توجه به 
اجتناب ناپذیربودن تغییر فضای مجلس می تواند 
چندان به نفع ســینمای ایران نباشــد. این عضو 
کمیسیون فرهنگی دراین باره نیز هم گفته: »در واقع 
توجه به این مسائل از وظایف کمیسیون فرهنگی 
مجلس است، این جلســات را آقای مازنی ترتیب 
می دهند و ما هم درآن شرکت می کنیم. این اتفاق 

درحوزه هایی مثل تئاتر و موسیقی هم می افتد.«
توجه مجلس به مسائل روز فرهنگی به خودی 
خود اتفاق مثبتی اســت، اما عملکرد نمایندگان 
مجلس درمرحله ای که فیلم ها پروانه نمایش موقت 
دارند و هنوز در وزارت ارشاد درحال بررسی هستند، 
مجوزهای ارایه شده ازسوی زیرمجموعه های وزارت 
ارشاد مثل سازمان سینمایی و شواری صدور پروانه 
نمایش را زیر سوال می برد. به خصوص که از لحاظ 
قانونی تنها مراجعی که می تواننــد در دریافت یا 
عدم دریافت مجوز آثار سینمایی اعمال نظر کنند، 
این زیرمجموعه ها هستند، البته ذوالقدر دراین باره 
نظر متفاوتی دارد و می گوید: »اگر قبل از این اتفاقات 
باشــد، نمایندگان می توانند اعمال  نظر بیشتری 

بکنند.«
مسأله دیگر درباره برگزاری دیدار ایوبی و حیدری 
این اســت که مسئولان ســینمایی بدون حضور 
سینماگران و به خصوص کسانی که به برخی موارد 
درباره انتخاب فیلم ها اعتراض داشــته اند، برگزار 
شده اســت. با توجه به این موضوع و این که دست 
فیلمسازان در برقراری ارتباط با نمایندگان مجلس 
برخلاف مسئولان سینمایی بسته است، از ذوالقدر 
پرسیده شده که آیا نمایندگان قصد ندارند نظرات 
سوی دیگر ماجرا را نیز بشنوند. ذوالقدر دراین باره 
گفت: »اتفاقا قرار شد جلسه ای گذاشته شود که در 
آن دست اندرکاران سینما نیز حضور داشته باشند 
و حرف های دوطرف را بشــنویم. این جلسه اول 
بود و آقای ایوبی وعده دادند که ما با فیلمســازان 
نیز جلسه ای داشته باشــیم و صحبت های آنان را 
نیز بشنویم.« ذوالقدر ازجمله نمایندگانی است که 
درهفته های گذشته به مسائل روز سینمایی ازجمله 
تحریم های حوزه هنری و برکنــاری مدیرعامل 
انجمن ســینمای جوانان نیز، توجه داشته است 
که دراین باره گفت: »دراین موارد حرف های اهالی 
سینما و کســانی که اعتراض داشتند، به دست ما 
رسید و همان طور که دیدید، سعی کردیم از موضع 

سینماگران دفاع کنیم.«

دریچه
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بعد از اکران فیلم »فروشــنده« در ایران اولین چیزی که به چشم 
تماشــاچیان آمد، بازی فرید سجادی حسینی بود. البته بازی شهاب 
حسینی به زعم بسیاری از منتقدان درخشــان بود اما شاید کسی 
جز این هم از او انتظار نداشــت. با این حال تماشاگران در مقابل بازی 
سجادی متحیر شدند و همه لب به تحسین او گشودند. با این مقدمه 
او قرار اســت در نمایش »ترن« به کارگردانی حمیدرضا آذرنگ روی 
صحنه برود. او البته پیش از اینها هم تجربیات زیادی در حوزه تصویر 
و تئاتر داشته است. فرید سجادی حســینی کارگردانی فیلم »خط 
آتش« را در کارنامه خود دارد و در فیلم های سینمایی متعددی نظیر 
»مدرسه پیرمردها« و »عشق شیشه ای« و همچنین مجموعه »روزگار 
قریب« بازی کرده است. با این حال همچنان درخشان ترین حضور او 

در عرصه سینما بازی در نقش پیرمرد فیلم »فروشنده« به کارگردانی 
اصغر فرهادی است. نمایشی که او قرار است در آن بازی کند »ترن« نام 
دارد که با کارگردانی حمیدرضا آذرنگ نیمه بهمن ماه اجرای عمومی 
خود را آغاز خواهد کرد. تا به حال حضور بازیگران دیگری چون خسرو 
احمدی، وحید آقاپور، سیدعلی صالحی، علی عامل هاشمی و سیاوش 
جامع نیز در این نمایش قطعی شده است. در خلاصه داستان نمایش 
»ترن« آمده است: »آیا این زمین است که آدم رو فراموشکار می کند 
یا این آدم هان که با گذر زمان همه چیز روی زمین را به فراموشــی 
می سپارن؟!« حمیدرضا آذرنگ سال گذشته با تئاتر »هتلی ها« مورد 
توجه و تحسین قرار گرفت و حالا باید در انتظار »ترن« بود؛ نمایشی که 

قطعا می تواند مخاطبان را بار دیگر با خود همراه کند.

 بازیگر »فروشنده« به تئاتر حمیدرضا آذرنگ پیوست

در انتظار »ترن«

 خبرآنلاین| رکن الدین خسروی، کارگردان و مدرس 
پیشکســوت تئاتر ایران در شهر لندن چشــم از جهان 
فروبست. خســروی که از مدت ها قبل با بیماری مبارزه 
می کرد، صبح دوشنبه بیست وهفتم دی ماه در لندن دار 
فانی را وداع گفت. او به عنوان یکی از چهره های برتر تئاتر 
در ایران شناخته می شود. جایگاه او در هنرهای نمایشی 
موجب شــده تا زندگی و آثار او مــورد توجه محققان و 
فیلمسازان قرار بگیرد. مستند »دشمن مردم« به کارگردانی 
هوشــمند هنرکار اثری درباره دکتر رکن الدین خسروی 
اســت. هنرکار در این مســتند آثار و زندگی هنری این 

هنرمند را مورد بررســی قرار داده است. خسروی از  سال 
۱۳۳۴ درحالی که دانشــجوی دانشکده ادبیات دانشگاه 
تهران بود، آموزش بازیگری و کارگردانی را در کلاس های 
دیوید سون، استاد تئاتر دانشگاه های آمریکا آغاز کرد. دیوید 
سون، در آن زمان کلاس های خود را در دانشکده ادبیات 
دانشگاه تهران برگزار می کرد. خسروی بعد در کلاس های 

دکتر فروغ شرکت کرد و از  سال ۱۳۳6 با تشکیل دانشکده 
هنرهای دراماتیک تهــران، فعالیت های خود را به عنوان 
بازیگر و کارگردان در این دانشــکده متمرکز ســاخت و 
از همین دانشــکده فارغ التحصیل شــد. در  سال ۱۹۷۲ 
دوره تخصصی تدریس تئاتر را در لندن پشــت سر نهاد و 
سرانجام در  سال ۱۹۹۲ موفق به گذراندن دوره دکترای 

تئاتر و کارگردانی شد. او بیش از ۱۷ نمایش تلویزیونی و 
۲۹ نمایش صحنه را از  سال ۱۳۳۸ خورشیدی به این سو 
کارگردانی کرده اســت. او اغلب روی آثار برجسته ترین 
نویسندگان و نمایشنامه نویسان ایران و جهان کار کرده 
است. از میان چهره های جهانی می توان به یوجین اونیل، 
او هنری، چخوف، سروانتس، دومو پاسان، برشت، بکت، 
ژان پل سارتر، سوفوکل، ایبسن و سرانجام داریوفو اشاره 
کرد. از میان نمایشنامه نویسان ایرانی، رکن الدین خسروی 
 تاکنون آثار غلامحسین ساعدی و اکبر رادی را بر صحنه 

برده است.

رکن الدین خسروی درگذشت

    کارگردان مجرب ایرانی در گفت وگو با »شهروند« از ادبیات و نوشتن می گوید


